
Nr. Fra Resumé af bemærkning Kommunens kommentarer Kommunens  forslag

1 Daubjerg Vandværk Daugbjerg Vandværk bakker fuldt op om bestræbelserne på at etablere et 

Vandsarbejde i Viborg Kommune. For de små lokale vandværker er det en absolut 

nødvendighed, at vi står sammen om at få fremskaffet midler, som kan anvendes på 

at beskytte drikkevandet.  Daugbjerg  Vandværk er bekymrede for 

sammensætningen af bestyrelsen for vandsamarbejdet. Viborg Kommune må gerne 

deltage med 2 medlemmer, dog uden stemmeret.

Tages til efterretning Viborg kommune er med i Vandsamarbejdets bestyrelse i opstartsfasen, som 

observatør og uden stemmeret.

2 Hammershøj Vandværk Hammershøj Vandværk er ikke enige i udkast til bestyrelse i Vandsamarbejdet (med 

5 repræsentanter for de almene vandværker, 2 medlemmer fra Energi Viborg samt 2 

medlemmer fra Viborg kommune. Bestyrelsen bør sammensættes af medlemmer, 

der repræsenterer vandværkerne, både de almene vandværker samt Energi Viborg 

og ikke Viborg kommune. Sikringen af sammenhæng mellem vandrådets arbejde og 

kommunens vandforsyningsplan samt drikkevandsindsatsplaner, er ikke et vindende 

argument for Viborg kommunes plads i bestyrelsen, men blot en 

koordineringsopgave mellem vandrådets bestyrelse og kommunen i det fremtidige 

samarbejde.  Hammershøj Vandværk påpeger, at det er vigtigt, at der ikke indsamles 

midler til at beskytte vandværker, der påregnes at blive nedlagt. 

Tages til efterretning Viborg kommune er med i Vandsamarbejdets bestyrelse i opstartsfasen, som 

observatør og uden stemmeret.

3 Mønsted Vandværk Mønsted Vandværk(MV) mener ikke, at nødforbindelser mellem to vandværker skal 

finansieres via Vandsamarbejdet.                                                                                    MV 

påpeger, at det er vigtigt, at der skelnes imellem almindelige forbrugere og 

storforbrugere ifm. taksten til Vandsarbejdet. Private enkeltindvindere bør også 

betale til Vandsamarbejdet.                                MV frygter,  at Vandsamarbejdet kan 

medføre lukning af mange små vandværker. Har KMU sat et mål for reduceringen af 

antal vandværker i Viborg Kommune?                                                                                       

MV bemærker, at nogle vandværker har afsat midler til grundvandsbeskyttelse, 

hvilke andre ikke har. Uretfærdigt, at de der har betalt skal betale for dem, som ikke 

har sparet op. Alternativt foreslår MV ,at det enkelte vandværk skal spare op til 

grundvandsbeskyttelsen og selv lave en plan for og gå aktivt ind i beskyttelsen af 

indsatsområder.

Der arbejdes på en mulighed for at lade enkeltindvindere og ikke almene vandværker indgå 

og betale til et Vandsamarbejde.                                                                                          Det enkelte 

vandværk kan via deres egne takster fastsætte, hvor meget den enkelte forbruger skal 

bidrage med til Vandsamarbejdet og hvordan man differentierer imellem store og små 

vandforbrugere.                                                                                                                                                                      

Forslaget med at lade det enkelte vandværk spare op og finansiere grundvandsbeskyttelsen 

kan betyde en høj pris til grundvandsbeskyttelse for en del forbrugere, mens andre har billigt 

vand, fordi de indvinder fra et velbeskyttet grundvandsmagasin. Samtidig sker der ingen 

samlet planlægning og overblik over, hvilke grundvandsressourcer man skal beskytte i 

fremtiden, hvis hvert enkelte vandværk laver egen lokale løsninger. Grundvandet strømmer 

over store afstande, og derfor kræver det et større overblik end blot det lokale.    

Viborg Kommune vil forsøge, via spildevandsbidraget, at lade både enkeltindvindere og 

ikke almene vandværker indgå i et Vandsamarbejde

4 Højbjerg Vandværk Højbjerg By Vandværk vil gerne bakke op om et Vandsamarbejde og de forslag der er 

foreslået. Vandværket har dog svært ved at acceptere at Viborg Kommune skal have 

2 bestyrelsesmedlemmer. Foretrækker en bestyrelse på 7 medlemmer hvor Viborg 

Kommune kun er med som observatør uden stemmeret. 

Tages til efterretning Viborg kommune er med i Vandsamarbejdets bestyrelse i opstartsfasen, som 

observatør og uden stemmeret.

5 Ørum Vandværk Ørum Vandværk A.m.b.a  går ind for et Vandsamarbejde i Viborg Kommune  Tages til efterretning Ingen ændringer

6 Løvel Vandværk Løvel Vandværk (LV) er med på et Vandsamarbejde ift. at sikre vores vandforsyning 

og vil gerne støtte op omkring dette.  LV vil dog gerne pointere, at processen med 

møderne med vandværkerne ikke har været tilstrækkelig og at LV ikke har følt sig 

hørt.  LV mener fx. ikke, at Viborg Kommune skal have stemmeret i en bestyrelse. LV 

mangler fakta omkring status på vandkvaliteten inden for de drikkevansområder, 

der henvises til i sagsfremstillingen fra det orienterede punkt på Klima & 

Miljøudvalgsmødet d. 20. september 2018.                                                                    LV 

undrer sig over, at foreningen af Danske Vandværker ikke har været inviteret med i 

dialogen omkring etablering af et Vandsamarbejde i Viborg Kommune.  

Tages til efterretning Viborg kommune er med i Vandsamarbejdets bestyrelse i opstartsfasen, som 

observatør og uden stemmeret.

7 Sjørup Vandværk Sjørup Vandværk kan ikke godtage, at Viborg Kommune skal have 2 pladser i et 

kommende Vandsamarbejdes bestyrelse.

Tages til efterretning Viborg kommune er med i Vandsamarbejdets bestyrelse men uden stemmeret.

8 Sdr. Rind Vandværk Sdr. Rind Vandværk støtter op omkring etableringen af et Vandsamarbejde til sikring 

af vores fælles vandforsyning. 

Tages til efterretning Ingen ændringer

9 Ulbjerg Vandværk Ulbjerg Vandværk er ikke interesseret i at deltage i et Vandsamarbejde, da man har 

etableret ringforbindelse med Gedsted Vandværk i Vesthimmerlands Kommune. 

Ulbjerg Vandværk vil hellere selv finansiere grundvandsbeskyttelsen. 

Forslaget med at lade det enkelte vandværk spare op og finansiere grundvandsbeskyttelsen 

kan betyde en høj pris til grundvandsbeskyttelse for en del forbrugere, mens andre har billigt 

vand, fordi de er indvinder fra et velbeskyttet grundvandsmagasin. Samtidig sker der ingen 

samlet planlægning og overblik over, hvilke grundvandsressourcer man skal beskytte i 

fremtiden, hvis hvert enkelte vandværk laver egen lokale løsninger. Grundvandet strømmer 

over store afstande og derfor kræver det et større overblik end blot det lokale.    

Ingen ændringer

10 Vammen Vandværk Vammen Vandværk er positiv stemt for oprettelse af et Vandsamarbejde i Viborg 

kommune. Dog er Vammen Vandværk modstander af, at Viborg Kommune skal have 

2 pladser i Vandsamarbejdets bestyrelse. Hvis kommunen skal være med er det 

uden stemmeret. Vammen Vandværk spørger ind til, hvordan det står til med 

vandkvaliteten i kommunen, om det er nødvendigt at spare så mange kr. op til 

grundvandsbeskyttelse. Har Foreningen af Danske Vandværker været inddraget i 

høringsprocessen?

Foreningen af Danske vandværker har ikke været inddraget - kun alle almene vandværker i 

Viborg Kommune.

Viborg kommune er med i Vandsamarbejdets bestyrelse i opstartsfasen, som 

observatør og uden stemmeret.

11 Vorde Vandværk Vorde Vandværk erklærer hermed fuld støtte til det af Løvel Vandværk            

udarbejdede høringssvar.

Tages til efterretning Viborg kommune er med i Vandsamarbejdets bestyrelse i opstartsfasen, som 

observatør og uden stemmeret.

12 Rødding Vandværk Rødding Vandværks bestyrelse finder ideen om et Vandsamarbejde relevant i 

bestræbelserne på at sikre grundvandets anvendelse som drikkevand - og er meget 

opmærksomme på, at der i dette samarbejde sikres en fair balance mellem store og 

små vandværker.                                                                             Derudover har Rødding 

Vandværk nogle punkter ifl. udkast til Vedtægter . Bl.a. nævnes det i §5 

Medlemmernes forpligtelser at ; Det er vigtigt at hvert enkelt vandværk selv kan 

vælge, hvordan taksterne fastsættes ift. store og små forbrugere. Rødding Vandværk 

foreslår endvidere, at Viborg Kommunes rolle i bestyrelsen skal være som observatør 

og stiller spørgsmål til, hvorfor Energi Viborg skal have 2 stemmer i bestyrelsen.                                                                                              

§8 Det bør være muligt af afgive fuldmagter til afstemning.                                       § 9 

Det bør præciseres, at der ud over medlemmer til bestyrelsen også vælges 

suppleanter.

Energi Viborg, som er den største vandforbruger og dermed største bidragyder med op mod 

40 % af den samlede indvinding bør, efter Viborg Kommunes mening, have indflydelse på, 

hvordan midlerne i et Vandsamarbejde formidles. Det kan diskuteres, om Viborg Kommune 

skal have stemmeret i en bestyrelse.                                                                                                                                                                           

Det enkelte vandværk kan via deres egne takster fastsætte, hvor meget den enkelte 

forbruger skal bidrage med til Vandsamarbejdet og hvordan man differentierer imellem store 

og små vandforbrugere.                                                                                                                      I 

udkast til Vedtægter for et Vandsamrbejde foreslår Rødding Vandværk konkrete ændringer til 

vedtægter. Viborg Kommune finder ændringerne fornuftige og vil lade disse indgå i det videre 

arbejde i udarbejdelse af de endelige vedtægter.    

Der tilføjes i udkast til vedtægterne at;                                                                                 § 8 

Det anføres at det skal være muligt at afgive fuldmagt til afstemning.                                                                                                               

§ 9 Der skal vælges suppleanter til Vandsamarbejdets bestyrelse.

13 Klejtrup Vandværk Klejtrup Vandværk (KV) er helt enig i, at alle skal være med til at beskytte vores 

grundvand. Dog skal det ske på en fælles og nogenlunde retfærdig måde. KV stiller 

spg. til, hvorfor Energi Viborg og Viborg Kommune skal have 2 stemmer hver.                                                                                                                                          

KV savner nogle flere beregninger på finansiering til Vandsamarbejdet. Først blev det 

foreslået 0,57 kr./kubikmeter senere 1,1 kr.? For en alm. husstand er det i ikke 

mange kr. ekstra om året, men for en storforbruger kan det godt blive dyrt. KV 

foreslår, at alle forbrugere, også dem med egen boring/brønd skal betale til 

Vandsamarbejdet, fx. en fast afgift, som kan opkræves via spildevandsafgiften.  

Energi Viborg, som er den største vandforbruger og dermed største bidragyder med op mod 

40 % af den samlede indvinding bør, efter Viborg Kommunes mening have indflydelse på, 

hvordan midlerne i et Vandsamarbejde formidles. Det kan diskuteres, om Viborg Kommune 

skal have stemmeret i en bestyrelse.                                                                                                                                                                            

De Eksempler på takster, som Viborg Kommune har fremsat er kun vejledende, og i sidste 

ende er det et Vandsamarbejde, som beslutter den endelige fastsættelse af taksten.  

Viborg kommune er med i Vandsamarbejdets bestyrelse i opstartsfasen, som 

observatør og uden stemmeret.

14 Energi Viborg Vand A/S Energi Viborg (EV) har siden 2003  investeret i opkøb af landbrugsjord for at beskytte 

grundvandet og kildepladsen ved Nordværket, og frem til nu er der investeret ca. 20 

mio. kr. EV's kunder vil komme til at betale yderligere 26 mio. kr. over 10 år til et 

Vandsamrbejde og 53 mio. kr. hvis det er over 20 år.  Et Vandsamarbejde vil 

tilgodese de vandværker, som ikke har lagt penge til side til grundvandsbeskyttelse. 

EV' s holdning er er, at taksten til Vandsamrbejdet på de 1,10 kr. m3 skal være 

væsentlig lavere, og at det samtidig vurderes, hvilke indsatser de enkelte 

vandværker alligevel skulle have foretaget, og påbyder dette til det enkelte 

vandværk.                                                                                         EV mener ikke at 

nødforsyningslinjer skal finansernes af et Vandsamrbejde.                                                                                          

EV påpeger, at det er vigtigt for EV at et Vandsarbejde påbydes efter 

Vandforsyningslovens § 48af hensyn til de regulatoriske rammer selskabet er 

underlagt.                                                                                      Hvis alle vandværker 

påbydes et Vandsamarbejde, vil EV deltage aktivt i et Vandsamarbejde med de som 

minimum nævnte bestyrelsesposter der er lagt op til. 

Et fåtal af vandværker har, ligesom EV, kunnet beskytte deres respektive kildepladser, da 

Miljøstyrelsens kortlægning først er afsluttet i 2015, og Forvaltningens 

drikkevandsindsatsplaner først er ved at være færdige i 2021 for alle almene vandværker. 

Samtidig vil investeringsbehovet til grundvandsbeskyttelse variere meget fra område til 

område alt afhængig af de geologiske forhold, og derfor blive dyrt for nogle forbrugere og 

billigere for andre. Et kommende Vandsamarbejde og dets bestyrelse skal tage stilling til, om 

de få vandværker, som allerede har investeret i grundvandsbeskyttelse, skal have nogle af 

deres udgifter dækket gennem Vandsamarbejdet.                               Forvaltningens udkast med 

godt 1 kr. pr udpumpet og faktureret vand er blot et udkast, som kan endelig besluttes af 

bestyrelsen. Behovet for grundvandsbeskyttelse på de 1200 ha, bygger på viden fra 

Forvaltningens drikkevandsindsatsplaner og BNBO-udpegningen. I beregningerne er der IKKE 

indregnet yderligere til beskyttelse af fremtidige indvindingsområder (OSD-Områder med 

særlige drikkevandsinteresser). Så efter Forvaltningens opfattelse er beskyttelsen af de 1.200 

ha de absolut nødvendige at beskytte.                            Forvaltningen lægger op til, at alle 

almene vandværker i Kommunen påbydes et Vandsamarbejde efter §48 i 

Vandforsyningsloven.                   Forvaltningen mener fortsat at EV skal have 2 pladser i 

Vandsamarbejdets bestyrelse.     

Det indskrives i udkast til vedtægter, at Vandsamarbejdet skal vurdere, om de 

vandværker, som allerede har investeret i grundvandsbeskyttelse, skal kompenseres 

økonomisk via Vandsamarbejdet. 

15 Stoholm Vandværk Stoholm Vandværk (SV) tilslutter sig grundtanken bag et Vandsamarbejde med, at 

alle vandværker årligt skal reservere et beløb til beskyttelse af drikkevandet.                                                                                                                        

SV foreslår, at Viborg Kommune og Energi Viborg for hver en stemme i bestyrelsen 

som de andre vandværker.                                                      SV nævner, at det bliver de 

store vandværker, der kommer til at betale til de små vandværker. Det er vigtigt, at 

der investeres i grundvandsbeskyttelse, således at så mange forbrugere som muligt 

for gavn af beskyttelsen.                                                                               SV foreslår, at 

alle enkeltinvindere med egen boring også skal deltage i at betale til 

Vandsamarbejdet via den indbetalte spildevandsafgift.                                                                                                        

SV foreslår, at det enkelte vandværk reserverer midler til grundvandsbeskyttelse 

fremfor via et Vandsamarbejde.

Energi Viborg som er den største vandforbruget og dermed største bidragyder med op mod 

40 % af den samlede indvinding bør, efter Viborg Kommunes mening have indflydelse på, 

hvordan midlerne i et Vandsamarbejde formidles. Det kan diskuteres, om Viborg Kommune 

skal have stemmeret i en bestyrelse.          

Viborg kommune er med i Vandsamarbejdets bestyrelse i opstartsfasen, som 

observatør og uden stemmeret.

16 Låstrup Nr. Rind Vandværk Låstrup Nr. Rind Vandværk går ind for, at der skal oprettes et Vandsamarbejde her i 

kommunen.

Dog mener de at alle almene vandværker skal bidrage til samarbejdet, også 

vandværker under 10 forbrugere, hvis det er muligt.

Med hensyn til forslag til vedtægterne §9 er de enige i, at bestyrelsen skal bestå af 9 

medlemmer, dog skal de 2 medlemmer fra kommunen sidde som rådgivere uden 

stemmeret.

Tages til efterretning Viborg kommune er med i Vandsamarbejdets bestyrelse i opstartsfasen, som 

observatør og uden stemmeret.

                                         Bilag 4 til KMU den 17-09-2020  -   Alle indkommende høringssvar med Forvaltningens bemærkninger 


